
 نظرت�ان راجع به بورس كالا چيس�ت و 
اينكه اصلا بورس هاي كالايي چه اهدافي 

را دنبال مي كنند؟
بورس هاي كالايي ابزاري هس��تند براي ايجاد 
بازارهاي رقابت��ي و در واقع بورس كالاي ايران نيز 
با اين هدف راه اندازي ش��د و ورود فولاد به بورس 
كالا بيانگر اين موضوع بود. زماني فولاد با سيستم 
حوال��ه به ف��روش مي رس��يد و از طري��ق وزارت 
بازرگاني نرخ گذاري مي شد، اما با ورود به بورس از 
طريق متقاضيان و خريداران قيمت گذاري و مورد 

مبادله قرار گرفت.
 به نظر ش�ما ب�ورس كالا تا چ�ه حد در 

كارش موفق بوده است؟
بورس كالا براساس بازارسازي هايي كه ايجاد 
كرده در برخي اوقات موفق عمل كرده و در برخي 

بازارها حضور موفقي نداشته است.
 اگر ام�كان دارد مثال بزني�د و توضيح 
دهيد كه در كدام قسمت موفق بوده و در 

كدام قسمت موفق عمل نكرده است؟
بورس كالا در بخش كشاورزي خيلي نتوانسته 
موفق عمل كند ،در واقع نسبت به پيش بيني هايي 
كه ش��ده بود در بخش كش��اورزي نيز نتوانستيم 
آن را محقق كنيم، اما در بخش ف��ولاد كه امتداد 
راه بورس فلزات بود، موفق عمل كرده و در بخش 
پتروشيمي كه بازار جديدي بود دستاوردهايي كه 

داشتيم، بيش از انتظار بود.
 به نظر شما براي رونق بخش كشاورزي 

چه كارهايي بايد صورت بگيرد؟
به عقيده من ارتباطات خوب در موفقيت بخش 
فولاد و پتروش��يمي موثر بوده، چيزي كه نياز به 
آن در بخش كشاورزي احس��اس مي شود؛ يعني 
ارتباط ب��ا وزارت كش��اورزي و وزارت بازرگاني و 
تعامل بيش��تر آنها به بورس ، س��بب رونق بخش 

كشاورزي بورس كالا خواهد شد.
 ارزيابي ش�ما از عرضه و مبادلات ساير 

محصولاتي كه در بورس بوده چيست؟
اگر منظورتان مبادلات طلا، كك و... است كار 
مثبتي اس��ت؛ البته برخي از اي��ن كالاها به دليل 
محدوديت مثلا در طلا ب��ه دليل دريافت عوارض 
واردات��ي معمولا به ص��ورت قانوني وارد كش��ور 
نمي ش��ود و از همي��ن رو عرضه آن ني��ز از طريق 
مجاري قانوني صورت نمي گيرد اما در كل هدف 
بورس ايجاد بازاري براي كالاهايي است كه از سبد 

حمايتي دولت خارج مي شوند.
 يعني تنها كالاهايي كه از سبد حمايتي 
دولت خارج مي ش�وند باي�د وارد بورس 

شوند؟
نه منظورم اي��ن نبود كه تنه��ا كالاهايي كه از 
سبد حمايتي خارج مي ش��وند وارد بورس شوند؛ 
بلكه بورس توان بازارسازي براي س��اير كالاها را 

نيز دارد اما اس��تعداد بورس در بازارس��ازي براي 
كالاهايي است كه از س��بد حمايتي دولت خارج 
مي شوند مثل فولاد و محصولات پتروشيمي كه 
در حال حاضر نيز براي ورود كالاهاي پتروشيمي 
محل بس��يار مناسبي به نظر مي رس��د؛ يعني هر 
شركتي كه هدف خصوصي ش��دن دارد مي تواند 
بورس كالا را براي عرضه محص��ول خود انتخاب 
كند. از اين رو فولاد را مث��ال مي زنم كه با توجه به 
آزادسازي قيمت فولاد، نخستين شركت هايي كه 
براي خصوصي سازي در نظر گرفته شد و موفق نيز 

عمل كردند  شركت هاي فولادي بودند .
  ش�ما مي گويي�د خصوصي س�ازي در 
بخش فولاد موفق بوده اس�ت، ام�ا به تازگي 
اوضاع س�هام ش�ركت هاي فولادي خيلي 

خوب نبوده است؟
به نظر من بايد نگرش خود را تغيير دهيد. منظور 
من عملكرد مثبت شركت هاي فولادي اين بود كه 
با آزادسازي فولاد ش��ركت هاي فولادي توانستند 
طرح هاي در دست اجراي خود را سرعت بخشيده 
يا طرح هاي توسعه خود را اجراكرده و در كل شرايط 
بهتری داشته باشند. از اين رو حضور آنها در بورس 
به واسطه عملكرد  شان مثبت به نظر مي رسد، اما به 
تازگي اوضاع فولاد در بازارهاي جهاني آشفته شده 
و همه با ركود مواجه شده كه بر سهام شركت ها نيز 

تاثير گذاشته و به طور قطع اين دوره گذرا است.

بورس کالا 
بهترین بازار   براي 

کالاهاي     خارج شده
 از سبد حمایتي 

رضا زائرحيدري عضو هيات مديره شركت بورس كالا مطرح كرد :

آزاده حسيني

با گذشت يك سال از فعاليت بورس كالا و نگاهي به عملكرد اين شركت مي يابيم كه بعد از ادغام دو بورس كالايي كشور 
يعني بورس فلزات و بورس كشاورزي،  اين بورس به اهداف خود دست يافته و البته حضور فرآورده هاي نفتي و محصولات 
پتروشيمي نيز به رونق بيشتر بورس كالا كمك شاياني كرده و در واقع با ورود اين محصولات بورس به جايگاه واقعي و آنچه 

كه از آن انتظار مي رود نزديك تر شده است.
با توجه به آنكه اعضاي هيات مديره بورس كالا از دل اين بورس برآمده اند، با ش��ناخت و بررسي بورس كالا تصميماتي 
را در راستاي پوياتر شدن بورس كالا گرفته اند. رضا زائرحيدري نماينده شركت ذوب آهن اصفهان در بورس كالا است كه 
به عنوان يكي از اعضاي هيات مديره با وي راجع به عملكرد بورس كالا در يك سال گذشته به گفت وگو نشسته ايم. متن زير 

مشروح اين گفت وگو است:
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